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NARZĘDNIK

RODZAJ MĘSKI
RODZAJ ŻEŃSKI RODZAJ NIJAKI

osobowy żywotny nieżywotny
- em, - iem (po: k, g),   - ą (wyjątki z końcówką -a) - ą - em, - iem (po: k, g)

- ami , - mi (wyjątki)

końcówki - rzeczownik / NOUN

SG

PL

RODZAJ MĘSKI
RODZAJ ŻEŃSKI RODZAJ NIJAKI

osobowy żywotny nieżywotny
- ym, - im (po: k, g) - ą - ym, - im (po: k, g)

- ymi, - imi (po: k, g)

końcówki - przymiotnik / ADJECTIVE

SG

PL

.............................................................

The Instrumental Case is generally used in sentences that explain 
who someone and what something is. So when we talk about our 
profession, nationality, gender, family relations, etc. we use the 
Instrumental. This case is also used in the following situations:

•	 ..............................................................................................................

         ..............................................................................................................

•	 ..............................................................................................................

•	 ..............................................................................................................

•	 ..............................................................................................................

         ..............................................................................................................

•	 ..............................................................................................................

•	 ..............................................................................................................

•	 ..............................................................................................................

pytania

informacje

Instrumental

(z) Kim? (z) Czym?

Nouns as predicates with the verb “to be”: 
Jestem wesołym studentem. Jestem blondynką.

JESTEM...

z
przed

za
(po)nad

pod
(po)między

poza
w porównaniu z

w związku z
zgodnie z

Piję kawę z cukrem.

Pod stołem leży pies.

Przed domem stoi samochód.
Za domem jest ogród.
Spędzam wakacje nad morzem.

Stół stoi między łóżkiem, a szafą.
Nie lubię przebywać poza domem.
W porównaniu z tobą nie zarabiam źle.
Firmę zamknięto w związku z kryzysem.
Należy stosować leki zgodnie z instrukcją.

po czasownikach

bawić się
chwalić się
cieszyć się

interesować się
kierować

martwić się
męczyć się

opiekować się
pachnieć

przejmować się
rządzić

smarować
stresować się
zachwycać się
zajmować się

zarażać się

Interesuję się modą.

Opiekuję się dziećmi.

Dziecko bawi się klockami.
Ewa chwali się nowym domem.
Cieszę się twoim sukcesem.

Policjant kieruje ruchem.
Martwię się tą sytuacją.
Zmęczyłem się tym pisaniem.

Ona dziś pachnie Diorem.

Król rządzi państwem.
Smaruję chleb masłem.

Transport: Jadę samochodem / rowerem / busem...
Tools: Piszę długopisem. Jem łyżką. 
Accompaniment: Idę z psem na spacer. 
Rozmawiam z szefem.
Question: Którędy? Proszę jechać tunelem / tą ulicą. 
Question: Kiedy? wieczorem / latem / zimą... 

to play
to boast
to enjoy

to be interested in 
to steer
to worry

to suffer
to take care of sb

to smell
to be worried

to govern

po przyimkach i wyrażeniach przyimkowach

to butter
to be stressed out

to admire
to attend/to handle

to be infected  by

Przejmuję się wszystkim.

Stresuję się pracą.
Zachwycam się nową suknią.
Zajmuję się historią.
Zaraziłem się grypą.Question: Jak? piechotą / zdecydowanym krokiem... 

narzędnik a mianownik

MIANOWNIK NARZĘDNIK
Kto to jest? Kim on/ona/ono jest?

To jest wysoki policjant. On jest wysokim policjantem. 

To jest ładna kobieta. Ona jest ładną kobietą.

UWAGA!

To jest wysoki policjant. Ona jest wysoki. (MIANOWNIK)

To jest ładna kobieta. Ona jest ładna. (MIANOWNIK)


